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Domáca liturgia z pohľadu farára 
Už viac týždňov dostávame od svojich priateľov cez internet, ale aj z rôznych inštitúcií radu 
„zostať doma“. Verejná RTVS sa rozhodla na túto tému urobiť celú kampaň.  
Spomenutý odkaz však obsahuje nie jednu, ale hneď dve výzvy: Prvá výzva –správať sa 
zodpovedne a nešíriť (hoci aj nevedome) ochorenie Covid-19. Druhá výzva (možno ešte ťažšia) 
– vytvoriť domov, žiť spolu s rodinnými príslušníkmi, mať rodinu!  
Koľko ľudí sa v tieto dni vrátilo z práce v zahraničí, pretože tu majú domov! Avšak nanovo 
vytvoriť domov je pre nich skutočná výzva. Ale nielen pre nich. Aj pre tých, ktorí zostali doma 
kvôli deťom, či zatvorenej prevádzke v zamestnaní, ba pre kohokoľvek aj za bežných okolností 
„normálneho“ života. Nie je ľahké a ani samozrejmé vytvoriť a udržať najbližšie vzťahy lásky. 
Ako teda prežiť tento čas tak, aby priniesol Božiu milosť a posilu v našich vzťahoch, a aby sme 
zakúsili skutočný domov?  
Viem, že mnohí z Vás v tieto dni sledujú duchovné programy prostredníctvom rozhlasu, 
televízie a internetu. Avšak ani to zväčša nedokáže uhasiť náš duchovný smäd. Prečo? Lebo 
človek je telo a duša. Potrebujeme aj fyzicky vnímať blízkosť, prežívať reálne vzťahy. Boh to 
vie, a preto všetky sviatosti majú aj hmotný charakter: Boh sa nám vo sviatostiach dáva 
prijímať aj hmotne – fyzicky.    
Námietka: „Ale dnes nemôžeme pristupovať ku sviatostiam!“ je dnes na mieste. Preto sa nanovo 
musíme naučiť čerpať silu z tých sviatostí, ktoré sme už prijali v minulosti a majú trvalý 
charakter. Takými sú: krst a birmovanie a posvätný stav. O manželoch vo sviatosti manželstva 
sa hovorí, že sú „akoby zasvätení osobitnou sviatosťou“  (GS 48) Nehovorí sa síce o trvalom 
charaktere, avšak výnimočnosť posvätného stavu a manželstva je práve v tom, že obidve tieto 
sú zamerané na službu druhým: „Ak prispievajú aj k osobnej spáse, tak je to prostredníctvom 
služby iným“. (KKC 1534). Keďže dnes to nemôže byť kňaz, ktorý sprítomňuje veriacim Božiu 
milosť, tak miesto, kde sa predsa len môže „zakúsiť“ Božia prítomnosť, je celom istotne rodina 
založená na sviatosti manželstva.  
Práve vzhľadom na výzvu „zostaň doma“ sme snáď pripravenejší prijať skutočnosť, že sviatosť 
manželstva je prvotnou sviatosťou, ba dokonca je v istom zmysle kľúčom ku všetkým 
ostatným. Sv. Ján Pavol II. ju nazval „prasviatosť“ – t.j. jediná „sviatosť“, ktorá bola 
ustanovená ešte v raji a ani dedičný hriech ju nezničil. Narušil ju, ale Boh v plnosti času 
rozhojnil svoju milosť, aby s pomocou jeho darov a milosti vyplývajúcich z ostatných sviatostí, 
mohlo byť opäť možné vytvoriť spoločenstvo osôb zjednotených v láske - v plnosti to znamená 
nebo. Tam ale žiaľ ešte nie sme. Túžbu však zakusovať ho a  mať účasť na „kúsku neba“ 
doslova každý deň je túžba vložená do nás od Boha. Dnes, v podmienkach karantény to môže 
byť práve sviatosť manželstva, ktorá mnohým z vás cez svoju konkrétnu službu druhým môže 
dať „zakúsiť“ Božiu blízkosť.  
Ostatné sviatosti Cirkvi dnes žiaľ ustúpili do úzadia. Akoby aj celá Cirkev mala dnes mala 
nanovo spoznať ako je rodina, založená na sviatosti manželstva jej základnou bunkou. 
Teoreticky sme to vedeli vždy, avšak teraz je čas praxe. 
K  záväzku vytvoriť rodinu, vytvoriť domov, t.j. miesto, kde sa budem starať o dobro a spásu 
toho druhého, sa rozhodol každý, kto prijal sviatosť manželstva. Vieme, že to nie je ľahké. 
Počas sobáša je zväčša každý mladý, a preto sa slová manželskej prísahy: „budem ťa milovať 
a ctiť v šťastí a nešťastí, zdraví i chorobe“ hovoria ľahko. Dnes je príležitosť zakúsiť, že 
manželstvo nie je čisto ľudská ustanovizeň, ale  práve keď je tu hrozba choroby, napätie 



z neistoty, ba dokonca obava z ohrozenia života, je predsa Kristus denne, priam fyzicky medzi 
nami pre mnohých z vás práve vďaka sviatosti manželstva.  
Rodina je skutočná domáca cirkev, ktorá musí spoznať a žiť svoju vlastnú „domácu liturgiu“. 
Nehovorím o slávnostnej liturgii, ani o otázke uchovávania zvykov a tradícií v našich rodinách. 
Písmo, spoločná modlitba, nahlas vyslovená prosba o odpustenie - to nie je výsada nedeľnej 
liturgie v kostole, prípadne štedrovečerného stolovania v domácnostiach. V rodinách, kde je 
podobná domáca liturgia „každodenným chlebom“, tam je Kristus. Jeho prítomnosť je potom 
zárukou víťazstva nad každým nešťastím i ľudskou biedou. 
Veľká noc mala od počiatku z Božieho príkazu výlučne rodinný charakter: „Celej izraelskej 
pospolitosti oznámte: „Desiateho tohoto mesiaca nech si každý zaobstará baránka pre svoju 
rodinu, pre každý dom! Ak je však rodina málo na jedného baránka, potom nech si zaobstará 
spolu so svojím susedom, ktorého rodina býva najbližšie, podľa počtu osôb; podľa toho si máte 
zadovážiť baránka, koľko kto z vás zje.“ (Ex 12,3-4)  Každá rodina mala svoju liturgiu – 
v židovskej rodine to bola sederová večera. V nej mal každý člen svoju presne určenú úlohu a 
miesto. Možno práve potom skončí aj vírusová epidémia, keď spoznáme to svoje vlastné miesto 
vo svojej rodine a aj vo svojej farnosti. Keď sa naučíme „zostať doma“ - vytvoriť tak domov 
a vzťahy, ktoré sú naším fundamentom. 
Farnosť nevie byť „niečo viac“ ako to, čím sú rodiny, ktoré ju tvoria. Nie sú to aktivity, nie sú 
to „stretká“, nie sú to budovy. Potrebujeme aj to, ale každá farnosť je v konečnom dôsledku 
„len“ rodina rodín, preto aj keď dnes nemôžeme žiť ako spoločenstvo spoločenstiev, aj tak 
môžeme nadobúdať na sile a hĺbke svojej viery vo svojich základných bunkách – t.j. 
v rodinách. Využime dobre túto príležitosť „zostať doma“. Okrem nášho spoločného Božieho 
chrámu, máme totiž v našich farnostiach vždy niekoľko stovák domácich cirkví – nech teda 
žijú a nech nás Boh žehná a chráni! 
 
 

Stále hľadám spôsob ako infolist distribuovať. Uplynulé týždne som ho rozniesol osobne do 
viac ako 100 schránok, rovnako som ho poslal aj na viaceré e-mailové adresy. To avšak bolo 
úvodné, mimoriadne opatrenie. Do budúcnosti bude infolist dostupný na stránkach 
www.priechod.sk a v tlačenej podobe na obslužnom pulte potravín COOP Jednota. Kto máte 
záujem dostávať infolist e-mailom, prosím napíšte mi mail na priechod@fara.sk s predmetom 
správy: „PROSIM ZASIELAT INFOLIST“ - adresu tak zaradím do zoznamu, na ktoré bude 
infolisť chodiť pravidelne. To platí aj pre tých, ktorí ste v marci e-mailom dostali, avšak len ako 
nevyžiadanú poštu. Ospravedlňujem sa za to, konal som v nádeji, že mimoriadna situácia 
čoskoro skončí. Keďže zákaz verejného slávenia sv. omší sa predlžuje, chcem hľadať korektné 
riešenia. Budem vďačný, ak mi pomôžete pri nájdení správneho spôsobu, ako dostať infolist 
k tým, ktorí ho privítajú. 
Všetky ostatné podmienky o vysluhovaní sviatostí v súvislosti s opatreniami proti šíreniu 
nákazy Covid-19 zostávajú v platnosti tak ako boli uvedené v infoliste z 21. 3. V skratke: 
Spovedám kedykoľvek na požiadanie, avšak výlučne vo voľnom priestranstve: na lavičke 
mimo kostola, alebo prídem aj k domu chorého avšak nevstúpim dnu. Svoj úmysel prísť sa 
vyspovedať prosím ohláste dopredu telefonicky na t.č. 048 / 4189131. Pokiaľ máte záujem 
o odslúženie sv. omše, môžete mi svoj úmysel nahlásiť taktiež telefonicky, alebo hodiť lístok 
s úmyslom do pokladničky v chráme. Sväté omše budem slúžiť priebežne a o ich odslúžení Vás 
budem informovať na nástenke v kostole. Katolícke noviny a iné časopisy sú 
dostupné predajni COOP Jednota. Môžete si ich tam zobrať, pričom svoj príspevok za časopisy 
prosím vhodiť neskôr do pokladničky v kostole. Na základe súhlasu o. biskupa som uplynulé 
dni prešiel celou farnosťou a žehnal jednotlivé príbytky Sviatosťou oltárnou.   
  
Prajem Vám hojnosť Božích milostí!       ThLic. Marek Iskra, farár 



Inštrukcie biskupstva k sláveniu Veľkého týždňa  
 

Táto inštrukcia vychádza z  rímskej smernice vydanej dňa 25.3.2020 o slávení Veľkého týždňa 
pri zachovaní všetkých noriem vydaných civilnými úradmi pre toto mimoriadne obdobie. 
Už dnes máme avizovanú informáciu, že zákaz slávenia verejných bohoslužieb bude od 
31.3.2020 predĺžený až do odvolania. Preto obrady Veľkého týždňa treba sláviť len 
súkromne, bez prítomnosti verejnosti a to v katedrálnych a farských chrámoch. Odporúča sa, 
aby sa veriaci duchovne (resp. pomocou elektronického média) zapojili do týchto slávení doma. 
Kvetná nedeľa - Pamiatka Pánovho vstupu do Jeruzalema nech sa slávi len v priestore kostola. 
vo farských a iných kostoloch nech sa použije Jednoduchý vstup – tretí spôsob. V úvode je 
možné pred oltárom požehnať ratolesti. (V našej farnosti si v nedeľu popoludní môžete tieto 
požehnané ratolesti prísť zobrať do svojich domovov. Ratolesti budú vyložené pred kostolom). 
Zelený štvrtok -  Omša svätenia olejov, je v našom biskupstve preložená na štvrtok 18. júna 
2020. Omša Pánovej večere - Umývanie nôh sa tento rok vynechá. Na záver svätej omše sa 
vynechá aj procesia a Najsvätejšia sviatosť sa uschová vo svätostánku. 
Veľký piatok - Obrady Veľkého piatku nech sa konajú vo zvyčajnom čase. Tradičná procesia  
a „Boží hrob“ sa tento rok vynechajú. 
Veľkonočná vigília - V Liturgii krstu treba posvätiť krstnú vodu a predniesť obnovou krstných 
sľubov. Po modlitbe po prijímaní sa nekoná bežný sprievod Vzkriesenia. Iba kňaz 
s Eucharistiou v monštrancii vyjde pred hlavný vchod kostola a udelí požehnanie na štyri 
svetové strany a vráti sa späť k oltáru.  
Veľkonočná nedeľa - sa slávi zvyčajným spôsobom bez účasti ľudu. V našom biskupstve sa 
bude čítať pastiersky list. (List o. biskupa bude v ďalšom čísle infolistu) 
Zdroj: https://bbdieceza.sk/2020/03/27/slavenie-obradov-velkeho-tyzdna-instrukcia/ 
 

Ďalšie usmernenia k sláveniu Veľkého týždňa 
„V posledných inštrukciách a odporúčaniach sme informovali o spôsobe podávania Eucharistie 
a vysluhovaní sviatosti zmierenia v období epidémie. Situácia sa však každým dňom 
komplikuje. Podľa všeobecne známej mienky odborníkov a tiež vďaka rozumným postrehom 
našich duchovných otcov z terénu, je potrebné spresniť, že vysluhovanie sviatosti zmierenia sa 
teraz musí obmedziť iba na nevyhnutné prípady. Prosím všetkých veriacich, aby tento stav 
rešpektovali a boli ešte trpezliví. Keď táto situácia o niekoľko týždňov pominie, bude veľa 
možností ako spomínané sviatosti prijať s najväčšou úctou a láskou. Láska sa síce nebojí 
riskovať, ale vie aj všetko zniesť a byť trpezlivá. Naplno nech sa využívajú duchovné inšpirácie, 
ktoré sú bohato ponúkané cez médiá. S veľkou vďakou oceňujem iniciatívu premiéra SR 
smerujúcu k posilneniu vysielania priamych prenosov svätých omší vo verejnoprávnej televízii. 
V tejto situácii naozaj nejde o obmedzovanie slobody vierovyznania, ani o prejavy zbabelosti 
zo strany duchovných pastierov. Neporovnávajme tieto mimoriadne udalosti ani s reštrikciami 
komunizmu, ani s epidémiami moru či cholery. To, čo prežívame teraz, je niečo úplne nové. 
Terajšie obmedzenia majú za cieľ nešíriť mimoriadne nákazlivú infekciu. Ak by kňazi riskovali 
iba svoj život, výzva k ich odvahe by azda ešte bola na mieste. Aj tak, nevyhnutné prípady, 
hlavne v ohrození života, si budú vyžadovať ich nevyhnutnú a odvážnu reakciu. No tu ide aj 
o zdravie a životy tých, ktorí sa môžu nakaziť od nič netušiacich, asymptomatických a navonok 
zdravých pastierov. Vyzerá to tak, že obmedzenie stretávania je teraz tým najúčinnejším 
preventívnym opatrením. Dodržiavajme ho a buďme zodpovední!“ 
Mons. Bernard Bober, košický arcibiskup-metropolita 

Zdroj: https://www.ke-arcidieceza.sk/sk/aktuality/„animat-me-exemplum-multorum“-instrukcie-k-slaveniu-velkeho-tyzdna 

  



O nemožnosti prijať sviatosť zmierenia a Eucharistie 
 
„Nová situácia rôznych obmedzení v ktorej sa kvôli epidémii nachádzame vyžaduje využívanie 
všetkých foriem na  posilnenie nášho duchovného života. Aj preto pred niekoľkými dňami Svätá 
Stolica vydala usmernenie podľa ktorého „Tam, kde by sa jednotliví veriaci nachádzali v bolestnej 
nemožnosti prijať sviatostnú pomoc, nech sa pripomenie, že dokonalá ľútosť, vychádzajúca z lásky 
k Bohu, milovanému nadovšetko, vyjadrená v úprimnej prosbe o odpustenie (takej, akú je v danom 
okamihu penitent schopný vyjadriť) a ktorú doprevádza votum confessionis, teda dôrazné 
rozhodnutie pristúpiť k sviatostnej spovedi, keď to bude možné, dosahuje odpustenie hriechov, a to 
aj smrteľných. “ 
V tejto súvislosti považujem za užitočné, pre lepšie pochopenie objasniť presnejšie význam slova 
„dokonalá ľútosť“. Podľa učenia Katechizmu, pre získanie sviatostnej milosti odpustenia hriechov, 
či už pri osobnej svätej spovedi, alebo aj v tejto mimoriadnej forme,  je  zo strany kajúcnika 
potrebná ľútosť nad spáchanými hriechmi. 
KKC 1451 … Je to „bolesť duše nad spáchaným hriechom a jeho zavrhnutie s predsavzatím viac 
nehrešiť“. KKC 1452 Keď ľútosť pochádza z lásky k Bohu milovanému nadovšetko, volá sa 
„dokonalá“ (je to ľútosť z lásky – caritatis contritio). Takáto ľútosť odpúšťa všedné hriechy; 
dosiahne aj odpustenie smrteľných hriechov, ak zahŕňa pevné predsavzatie pristúpiť k sviatostnej 
spovedi, len čo to bude možné. 
Aj k takto vzbudenej dokonalej ľútosti nahrádzajúcej v osobitných situáciách osobnú svätú spoveď 
sa odporúča – podľa možnosti – pripraviť spytovaním svedomia  podobne ako pred osobným 
vyznaním hriechov. 
Slovne si možno dokonalú ľútosť vzbudiť akoukoľvek formou, ktorá predpokladá vyššie 
spomenutú duchovnú pohnútku lásky k Bohu, zavrhnutia hriechu a predsavzatia nehrešiť  
a pristúpiť k osobnej sviatostnej spovedi keď to bude možné – môže teda byť vykonaná aj so 
sprievodnou formou obvyklou pri osobnej svätej spovedi. 
Milí brata a sestry, už v tieto dni sledujete mnohí prenosy sv. liturgií cez internet alebo v televízii. 
V tejto situácii, keď nemám možnosť pristúpiť fyzickým spôsobom k prijatiu Eucharistie, hojný 
duchovný úžitok môžeme získať aj tzv. duchovným prijímaním. Duchovné prijímanie je „akt túžby 
po spoločenstve s Kristom, prítomným v Eucharistii, vzbudený vierou, ktorá pôsobí skrze lásku“. 
Duchovné prijímanie neznamená prijať Eucharistiu duchovne, ale prijať prítomnosť Krista  
v mojom živote, čo je jeden z účinkov Eucharistie.  Je to túžba byť s Pánom, žiť s ním, byť v jeho 
prítomnosti. 
V podstate môžeme do jednej modlitby spojiť aj akt dokonalej ľútosti, aj vyjadrenie túžby po 
spoločenstve s Kristom,  a to vlastnými slovami, ktoré môžu byť napríklad inšpirované modlitbou: 
 
„Môj Ježišu, verím, že si v Eucharistii z lásky ku mne skutočne prítomný. Klaniam sa ti a 
milujem ťa nadovšetko. Z lásky k tebe ľutujem všetky svoje hriechy. Chcem sa hriechov 
chrániť. Moja duša túži po tebe. Ale keďže ťa v tejto chvíli sviatostne prijať nemôžem, príď 
aspoň duchovne so svojou milosťou do môjho srdca. Objímam ťa a spájam sa celkom  
s tebou. Nedaj, aby som sa niekedy od teba odlúčil. Amen.“ 
 
Vladyka Cyril Vasiľ, apoštolský administrátor Košickej eparchie 
 
Zdroj: https://bbdieceza.sk/2020/04/01/vladyka-cyril-vasil-o-nemoznosti-prijat-sviatost-zmierenia-a-eucharistie/  

  



Vírus, ktorý núti prehĺbiť rodinnú spiritualitu… 
 
Situácia zavretých dverí kostolov – hoc je pre nás veľkou bolesťou, núti nás premýšľať nad 
tým, ako prežívať vieru za zatvorenými dverami našich domovov. Čas, keď „odniesli môjho 
Pána“ môže byť časom prázdna, smútku a bolesti, ale i časom prehĺbenia rodinnej spirituality.  
Inšpiratívnym modelom pre situáciu, ktorú žijeme dnes, môže byť život prvotnej cirkvi. Je 
známe, že kresťania až do začiatku 4. storočia nemali vlastné miesta pre bohoslužby. Takými 
boli spočiatku židovské synagógy. Kresťania sa zúčastňovali židovskej bohoslužby, preberali 
židovské formy i organizáciu, zároveň však tvorili vlastné spoločenstvo, vlastnú bohoslužbu, 
keď po domoch lámali chlieb. Až v 4. storočí, po Milánskom edikte, vznikajú prvé miesta kultu 
kresťanov – prvé kresťanské chrámy. Do toho času sa kresťania zhromažďujú v domoch 
kresťanov. V dome Akvilu a Prisky (1Kor 16, 19), v dome Nymfy (Kol 4, 15), Archippa (Flm 
2, 1), Gája (Rim 16,23) či iných sa zhromažďovalo Kristovo zhromaždenie, ktoré tu slávilo 
sväté tajomstvá. A tak môžeme v podstate sledovať zrod niečoho takého, ako je cirkev v 
domoch veriacich. 
 
Povýšiť priestor domu 
Dôležité udalosti dejín spásy sa odohrávali v domoch. Anjelovo zvestovanie a Kristovo vtelenie 
sa uskutočnilo v skromnom domčeku Márie. Prvých 30 rokov Ježišovho života sa odohráva v 
rodinnom prostredí. Dva najdôležitejšie chválospevy, Máriin a Zachariášov, sa nezrodili 
v kláštoroch, ale v prostredí domov. Ježišove zázraky, učenie a životné udalosti sa často 
odohrávali v domoch. Aj samotná Eucharistia vznikla v dome, pri spoločnom stolovaní. Turíce 
sa neodohrali v synagóge, ale v rodinnom príbytku. Prví kresťania „po domoch lámali 
chlieb“. Viera sa v prvotnej Cirkvi odovzdávala a žila v domoch (Porov. KKC 1655).  
Mnohé rodiny si myslia, že pre rozvoj ich manželskej či rodinnej spirituality musia neustále 
vychádzať „von“ (kostol, stretká, výlety, modlitby…). Vírus, ktorý nás zatvára za dvere nášho 
vlastného domu, je zároveň veľkým učiteľom – núti nás uvedomiť si, že vlastným a prvým 
miestom, kde sa má prežívať spiritualita vlastná manželom a rodinám, je priestor nášho domu.  
Nie je práve situácia, ktorú žijeme, časom, v ktorom máme pochopiť domov ako miesto, kde sa 
vyskytuje „prítomnosť Pána“ (Porov. AL 315)? 
 
Jediný kňaz 
Vírus, ktorý nás odsúdil prežívať našu vieru fyzicky mimo kňazov, nás núti prehĺbiť a pochopiť 
ešte viac naše krstné kňazstvo – zvlášť rodičov, ktorí pre svoje deti i pre seba navzájom zostali 
jediným kňazom, ktorého cez deň môžu stretnúť. V tomto momente pokrm detí závisí od toho, 
čo im dajú ich rodičia. Ako využijeme potenciál, ktorý bol do nás vložený vo sviatosti krstu, 
birmovania či manželstva? Tieto tri sviatosti nás nielen oprávňujú, ale aj zaväzujú odovzdať 
Krista naším deťom. Ako bude teda vyzerať naša domáca liturgia, ak sa nemôžeme spoľahnúť 
na silu častého prijímania Eucharistie – prameňa a vrcholu kresťanského života (Porov. KKC 
1324)? Rodič má úlohu správcu svojej domácej cirkvi, od neho závisí, kam svoju domácu 
cirkev bude viesť, čo jej ponúkne, čo jej odovzdá a čo jej zjaví…  
 
Jediná kázeň 
Vírus, ktorý znemožnil počúvať Božie slovo liturgicky a fyzicky, ktorý nás pripravil o láskavé 
spojenie pastiera s jeho stádom pri vysvetľovaní Božieho slova, nás núti hľadať nové spôsoby, 
ako Božie slovo našim deťom ohlásiť a pretlmočiť. Zdá sa, že práve dnes platia slová Krista, 
ktoré chce adresovať rodičom: „Nikam nemusia chodiť. Vy im dajte jesť…“ (Mt 14, 16). Tak 
ako pri zázračnom rozmnožení chleba Kristus podával chlieb skrze ruky svojich učeníkov, tak 



ho chce dnes podávať skrze ruky otcov a mám. Od otca a mamy závisí, či ich deti budú počuť 
Božie slovo. Táto úloha teraz spočíva na nás. Katechéza otca/mamy o evanjeliu dňa je jedinou 
kázňou dňa, ktorú majú deti možnosť počuť. Od rodičov závisí, či ich deti v ten deň budú počuť 
Božie slovo. Od otca a mamy sa teraz očakáva odovzdať bohatstvo, ktoré možno roky len 
pasívne prijímali a necítili sa byť hodní či dostatočne vzdelaní ho vysvetliť a pretlmočiť svojim 
deťom. Viac času v rodine má viac zvýrazniť Božie slovo ako prameň liturgie i kresťanského 
života. Otvorené Božie slovo na stole má vzbudzovať bázeň nad prítomnosťou Pána v dome. 
Môže pozývať k rozjímaniu, uvažovaniu a zdieľaniu sa s Božím slovom medzi manželmi, 
medzi rodičmi a deťmi, či medzi deťmi navzájom. Fyzická neprítomnosť kňaza môže byť 
motiváciou pre štúdium komentárov, hľadanie inšpirácií v neinfikovanom online priestore.  
 
Jediný oltár 
Vírus, ktorý ako prievan zatvoril dvere všetkých chrámov, nás núti rozvinúť tajomstvo sv. 
omše, ktorá sa neobmedzuje len na liturgický priestor. Naša obeta a obeta kňaza v zatvorenom 
kostole nie je separovaná. Možno povedať, že súkromná sv. omša neexistuje, lebo „pri každej 
svätej omši, aj keď bude kňaz sám, budeme prítomní všetci a jej milosť sa nás dotkne.“ Aj pred 
prázdnymi lavicami má kňaz ako „alter Christus“, čiže ženích pred očami 
svoju nevestu Cirkev, čiže farnosť – za ktorú prináša eucharistickú obetu. A ona sa zjednocuje 
so svojím ženíchom, keď spája svoju obetu s jeho obetou. Práve teraz môžu pre nás znamenať 
ešte viac slová liturgie: „Modlite sa, aby sa moja i vaša obeta zaľúbila Bohu Otcu 
všemohúcemu.“  
 
Eucharistia – ak nemôže byť prijímaná, chce byť realizovaná v každej obete dňa matky či otca, 
ktorí prinášajú svoje telá ako živú, svätú, Bohu milú obetu, ako svoju duchovnú bohoslužbu 
(Porov. Rim 12, 1) (Porov. LG34). Toto je Eucharistia rodiny, vďakyvzdanie otca a matky, 
ktorí spájajú svoje obety s obetou kňaza i s obetou Kristovho tela pri slávení Eucharistie 
(Porov. ChL 14), aj keď sa slávi za zatvorenými dverami. V tejto perspektíve sa každé gesto 
lásky manželov môže stať modlitbou, liturgiou, ktorej celebrantmi sú manželia sami. Toto je 
teraz ich jediný oltár – oltár stola, na ktorý matka už znova pripravuje jedlo pre svoje deti, oltár 
otcovho home office, pri ktorom v hluku rodiny zarába na chlieb, či písací stolík detí, pri 
ktorom sedia a učia sa novým veciam. Skrze tieto i ďalšie oltáre sa posväcuje celá rodina 
a prináša Bohu svoju eucharistickú obetu. 
Zdá sa, že prichádza tá ťažšia úloha – pretlmočiť Eucharistiu do našich gest. Často Eucharistiu 
ľahkovážne prijímame, no nepremieňa sa do našich skutkov, postojov či gest. Situácia, keď sme 
od Eucharistie vzdialení, nás núti uveriť v silu tej poslednej, ktorú sme mali milosť prijať 
a nechať ju pôsobiť, aby nás premieňala natoľko, že by sa každé naše gesto stalo 
eucharistickým. 
 
Vírus, ktorý spôsobuje okolo nás veľa zla, môžeme v konečnom dôsledku nazvať aj darom, 
pretože nás v tieto dni núti premyslieť, prehĺbiť a prestavať našu manželskú a rodinnú 
spiritualitu. Nech nás najbližšie dni, keď budeme „odsúdení“ na priestor nášho domu 
a „prikovaní“ k najbližším, učia zamilovať si priestor domova a hľadať kreatívne formy 
rozvíjania našej manželskej i rodinnej spirituality.  
 
Autor:  Richard Kucharčík  https://zastolom.sk/virus-ktory-nuti-prehlbit-rodinnu-spiritualitu/  

 
  



Vírus, ktorý nastavuje zrkadlo a pomáha odkryť pravdu 
o vzťahu k dvom veľkým sviatostiam 
 
 Pôst od Eucharistie a sviatosti zmierenia, ktorý v týchto dňoch v Cirkvi prežívame, je pre 
Cirkev v rôznych stavoch príležitosťou pre vyliečenie nášho pokriveného vzťahu k týmto dvom 
veľkým sviatostiam. 
 
Keď im Ženícha vezmú...   
V týchto dňoch sa úryvok o pôste od Ženícha (Mt 9, 15) stal mottom mnohých článkov, kázní i 
úvah. Pre mnohé rodiny, ktorých život doslova visel na Eucharistii, sa tento pôst od Ženícha 
stal neprekonateľne náročným a nepochopiteľným. Všetkého iného by sme sa v pôste vedeli 
predstaviť zriecť, no zriecť sa zdroja, sa nám zdá nemysliteľné. Na druhej strane nám pôst od 
sviatosti zmierenia a Eucharistie môže nastaviť zrkadlo, ako často sme tieto dva veľké poklady 
Cirkvi používali ako „náplaste“, či rýchle „instantné“ riešenia na situácie, ktorým sme nemali 
chuť, silu či kapacitu čeliť tam, kde nás Boh zasadil – doma. Situácia, keď je prístup k týmto 
dvom sviatostiam obmedzený, nám môže odhaliť náš pokrivený vzťah k nim.  
 
Príležitosť pre liturgiu zmierenia v rodine?   
Čas bez sviatosti zmierenia „na počkanie“ môže byť priestorom pre vlastnú sebareflexiu  
v našich rodinách. Koľkokrát akt sviatosti zmierenia nahrádzal akt úprimného odpustenia  
v rodine? Koľkokrát spoveď otca zázračne „zmazala“ všetky motanice mávnutím sviatostného 
prútika bez toho, aby si najskôr úprimne kľakol pred blízkym, ktorého ranil? Koľkokrát sme vo 
vyznaní ľútosti boli tak smelí pred vlastnými ako pred kňazom v skrytosti spovednice? Cirkev 
ponúka v týchto dňoch viaceré spôsoby ako spracovať nemožnosť sviatostne vyznať hriech, 
ktorý kolí naše vzťahy (spytovanie svedomia, dokonalá ľútosť, kolektívne rozhrešenie, 
sebareflexia, úprimné pokánie...) Nemôže byť tento čas príležitosťou tiež na zavedenie či 
obnovu liturgie zmierenia domácej cirkvi? Na zavedenie času, v ktorom si rodina napr. v rámci 
večernej modlitby alebo nedeľnej liturgie domácej cirkvi prejaví ľútosť nad hriechmi, ktorými 
sa počas dňa vzájomne zranili?  
 
Príležitosť pre „sväté prijímanie“ v rodine?   
Čas bez Eucharistie „na dosah“ môže byť tiež dobrým podnetom pre našu sebareflexiu. 
Koľkokrát sme sv. omšu vnímali výslovne ako možnosť „vypadnúť“ z domu, možnosť 
odreagovať sa, nachvíľu neriešiť či je v špajze dosť jedla alebo či majú deti hotové úlohy? 
Koľkokrát sme Eucharistiu vnímali len ako privátny priestor pre budovanie svojho 
individuálneho vzťahu s Bohom, pre vypnutie od rodiny? Kristovo telo je pritom sviatosťou, 
ktoré obnovuje i Kristovo mystické telo, ktorým je Cirkev, univerzálna (svet), miestna 
(farnosť), či domáca (rodina). Koľkokrát sme Eucharistii dovolili budovať naše rodinné 
vzťahy? Koľkokrát sme rodinu vnímali ako prekážku, „by sme mohli omšu svätú vypočuť  
s pobožnosťou“? Teraz, keď každodenná možnosť sv. prijímania nie je po ruke tak ako 
inokedy, môžeme viac uvažovať nad liturgiou sv. prijímania v rodine, nad liturgiou naozaj 
svätého prijímania osôb, s ktorými žijeme v karanténe pod jednou strechou. Nie je toto obdobie 
výzvou, aby sa každé prijímanie toho druhého stávalo svätým? Keď im Ženícha vezmú, vtedy 
sa budú postiť. Oddialenie dosiahnutia dobra malo vždy edukatívny charakter. Oddialenie 
dobra totiž pomáha odhaliť hodnotu chýbajúceho a vzbudiť opravdivú túžbu. Čas pôstu, ktorý 
žijeme, odhaľuje akú hodnotu majú pre nás dary Cirkvi, ktoré bežne prijímame a aká veľká je 
naša túžba po nich.  
Autor: Richard Kucharčík - https://zastolom.sk/virus-ktory-nastavuje-zrkadlo/  



Výklad evanjelia na Kvetnú nedeľu;  Mt 26, 14 – 27, 66 
 

Jednotliví evanjelisti venujú pomerne veľkú časť svojich evanjelií opisu utrpenia a smrti Ježiša. 
Väčšinu majú spoločnú, ale sú časti v ktorých každý evanjelista má svoje vlastné postrehy. 
Každý evanjelista má totiž pred svojimi očami inú komunitu. Matúš začína svoje rozprávanie 
pašií pri poslednej večeri Pána: 

„Keď sa zvečerilo, zasadol s Dvanástimi za stôl. A keď jedli, povedal: „Veru, hovorím vám: 
Jeden z vás ma zradí.“ Veľmi osmutneli a začali sa ho jeden po druhom vypytovať: „Som to ja, 
Pane?“ On odpovedal: „Kto so mnou namáča ruku v mise, ten ma zradí. Syn človeka síce ide, 
ako je o ňom napísané, ale beda človekovi, ktorý zrádza Syna človeka! Pre toho človeka by 
bolo lepšie, keby sa nebol narodil.“ Aj jeho zradca Judáš sa opýtal: „Som to azda ja, Rabbi?“ 
Odpovedal mu: „Sám si to povedal.“ (Mt 26, 20 – 25) 

V tomto úryvku sú dva detaily ktoré nás prekvapia. Prvý je ten, že všetci apoštoli sa jeden po 
druhom začali Ježiša pýtať : „Som to ja Pane“. Som to snáď ja, ktorý hádam chce aby si bol 
vylúčený zo spoločenského života, lebo si snáď narušoval duchovné tradície otcov? Je to veľmi 
zvláštne, pretože každý hádam vie, či je na strane Ježiša alebo nie. Preto je na mieste otázka 
prečo sa ho to pýtajú? Z kadiaľ pramení táto pochybnosť? „Som to snáď ja?“ Táto otázka ktorú 
si učeníci kladú je veľmi konkrétna. Druhý detail ktorý stojí za povšimnutie je ten, že aj Judáš 
sa pýta tú istú otázku. A práve tento detail nám zachytáva iba Matúšovo evanjelium. Aj toto je 
zvláštne, pretože v tomto evanjeliu Ježiš Judášovi otvorene odpovedá. Doslovne hovorí: „Áno, 
si to presne ty, ktorý ma zradí“. Ak by to bol historický fakt, tak čo by sme očakávali? Asi to, 
že ostatní vyskočia a chytia Judáša a dajú mu „príučku“ aby vedel ako sa správať. Lenže 
Pánova večera pokračuje pokojne ďalej.  

Teda aké je posolstvo ktoré nám evanjelista chce dať? Dvanásti sú zhromaždení vo večeradle. 
Je to večera medzi priateľmi, ktorí sa milujú a nie tými ktorí sa zrádzajú. Sú tam ruky, ktoré 
jedia spolu z toho istého stola. Judáš sa nenechal osloviť. Tri roky ktoré bol s Majstrom 
nepochopil nový svet, ktorý prichádza s Ježišom. Bol príliš spojený so svojím chápaním Boha, 
náboženstva, hodnotami antického sveta a nakoniec zradil Ježiša. Otázka ktorú si musíme dávať 
stále – najmä tento týždeň. „Som to ja, Pane?“. Tento týždeň sa konfrontujeme s láskou Ježiša 
a pritom aj my môžeme byť presvedčení, že sme pokrstení, navštevujeme chrám, keď treba, tak 
vždy pomôžeme. Sme presvedčení, že s nami je všetko v poriadku. Aj Judáš stále chodil 
s Ježišom a aj on sa pýta: „Som to snáď ja?“ – je presvedčený, že je spravodlivý. Toto sa môže 
stať aj nám dnes. Byť presvedčení, že sme dôslední, autentickí, pravoverní kresťania. Ale polož 
si dnes otázku ktorú Ti Matúš dáva: „Som skutočný apoštol?“ Konfrontuj sa s Kristom, s jeho 
evanjeliom.  

Keď sa ukončila večera Judáš prichádza do Getsemanskej záhrady s veľkým zástupom, aby 
Ježiša zajali. Jeden z apoštolov vytiahol meč. Matúš nám to rozpráva spôsobom veľmi 
jedinečným.  

Tu jeden z tých, čo boli s Ježišom, vystrel ruku, vytasil meč, zasiahol ním veľkňazovho sluhu 
a odťal mu ucho. Ježiš mu povedal: „Daj svoj meč na jeho miesto! Lebo všetci, čo sa chytajú 
meča, mečom zahynú. (Mt, 26, 51-52) 

Tu nachádzame taktiež odkaz ktorý spomína len Matúš: bezpodmienečné odmietnutie násilia. 
Ježiš zakazuje použitie zbraní na dosiahnutie spravodlivosti, na vytvorenie nového sveta. 
„Odlož meč“ ... nový svet sa nebuduje násilím. To robili antické kráľovstvá. Nový svet počíta 
s inou silou a to silou lásky v kontexte celého života. Prví kresťania pochopili veľmi dobre toto 
posolstvo. Tertulián hovoril: „Odňatím meča z rúk Petra Ježiš odňal meč všetkým vojakom. Syn 



pokoja ide do boja v ktorom nie je dovolená ani len hádka. Ako roztrhne reťaze mučenia, 
trápenia? Ako to dokáže ten, kto sa nemôže pomstiť za nespravodlivosti ktoré mu boli urobené? 
Ale ako by sa mohol niekto ukázať s mečom a kopiou v ruke, ak srdce jeho Majstra bolo 
prebodnuté kopiou?“ Origenes hovoril: „My kresťania už nezdvíhame meče a oštepy, pretože 
vďaka Kristovi sme sa stali synmi pokoja.“  

Teda kresťania zobrali tieto slová Krista veľmi vážne. Ten kto používa zbrane, musí ich 
odložiť, pretože inak nebol pripustený ku krstu, pretože učeník spoznáva iba jednu silu – silu 
lásky. Toto je sila, ktorá buduje nový svet.  

Nasledujú dve skutočnosti z evanjelia, ktoré sú opäť spomenuté iba v Matúšovom evanjeliu.  

„Keď Pilát videl, že nič nedosiahne, ba že pobúrenie ešte vzrastá, vzal vodu, umyl si pred 
zástupom ruky a vyhlásil: „Ja nemám vinu na krvi tohto človeka. To je vaša vec!“ A všetok ľud 
odpovedal: „Jeho krv na nás a na naše deti!“ (Mt 27, 19-25) 

Tento úryvok sa v minulosti interpretoval rôzne. Aké je teologické posolstvo týchto 
dramatických slov? Evanjelista píše tieto slová v polovici prvého storočia a opisuje čo sa stalo. 
Vnímal však aj súvislosti s korupciou kráľovských služobníkov, horlivosť zelótov, povstanie 
ľudu ktoré skončilo nakoniec zničením Jeruzalema a rozptýlením celého židovského ľudu do 
Rímskej ríše. Matúš dáva teologickú odpoveď. Hovorí, že tieto udalosti zasiahli môj ľud, 
pretože sme odmietli ponuku nového sveta, ktorú nám dával Ježiš. Spomeňme si, že Ježiš 
plakal nad Jeruzalemom práve preto, lebo sa mu nepodarilo zmeniť srdce ľudu. A neprijatie 
ponuky viedlo k dôsledkom. Kto sa oddeľuje od Krista, kto sa spolieha na mesiáša tohto sveta – 
toho, kto má ako svoje meradlo úspech slávu, moc, bohatstvo a schopnosť urobiť čokoľvek, tí 
môžu podľa Matúša očakávať rovnaké dôsledky ako izraelský ľud. Dôsledky budeme platiť my 
a aj generácie, ktoré prídu po nás.  

A hľa, chrámová opona sa roztrhla vo dvoje odvrchu až dospodku. Zem sa triasla a skaly sa 
pukali. Otvorili sa hroby a mnohé telá zosnulých svätých vstali z mŕtvych. Vyšli z hrobov a po 
jeho vzkriesení prišli do svätého mesta a ukázali sa mnohým.  Mt 27, 51 - 53 

Nie je to novinárska reportáž zázračných udalostí. Sú to obrazy toho, čo nám evanjelista Matúš 
chce zobraziť, že sa reálne stalo na Kalvárii. Keď povieme reálna vec, tak predsa to nie je len 
to, čo naše oči vidia, čoho sa ruky dotýkajú. To je iba hmotná časť reality. Ale existuje aj 
realit,a ktorá nie je hmotná a pritom nie je menej skutočná. Naopak je viac reálna, viac skutočná 
aj keď sa očami nevidí. My sa často mýlime, pretože za skutočné považujeme iba to, čo je 
hmotné, zmyslové. Ak by bol niekto z nás na Kalvárii, čo by bol býval videl? Muža o ktorom 
niektorí hovorili, že je nevinný a teraz zomiera na kríži uprostred dvoch iných zločincov. Je toto 
realita, alebo skutočná realita je úplne niekde inde? Čo ak je až tam, čo oči nemôžu vidieť? 
Smrť Krista na kalvárii bol okamih, ktorý zmenil históriu ľudstva. Udalosť, ktorá znamenala 
najvyšší moment zjavenia Božej lásky. Čo robí evanjelista? Poslúžil si niekoľkými obrazmi, 
ktoré jeho poslucháči veľmi dobre rozumeli. Chce nám dať pred oči neviditeľnú realitu 
výnimočnej udalosti, ktorá sprevádzala zrod nového sveta.  

Prvý obraz: „Chrámová opona sa roztrhla“ V celom odseku je niekoľko trpných skutočností, 
ktorými si evanjelista poslúži, aby urobil viditeľným to, čo je neviditeľné. Aktívny subjekt je 
Boh. On je ten, kto roztrhol chrámovú oponu. Za chrámovú oponu mohol ísť kňaz iba jeden 
krát v roku s krvou baránkov a býkov aby túto krv vylial na skalu o ktorej verili, že drží 
zatvorenú priepasť nad vodami. Mal sa tak uzmieriť Boží hnev pred novou potopou. Tam, 
verili, že sa nachádza podnožka Božích nôh a jeho prítomnosť. Matúš nehovorí, že táto opona 
sa hmotne roztrhla. Hovorí, že iná opona – tá ktorá rozdeľovala ľudí od Boha, že tá sa roztrhla. 
Túto oponu Boh navždy roztrhol a teraz človek už má prístup do Domu Otca a vidí tvár Otca. 



Táto tvár už nemá žiadny závoj – všetky závoje sa navždy potrhali. Ježiš ktorý zomiera na kríži 
a ktorý sa vložil do rúk ľudí, sa zjavil ako Pán, ako Boh, ktorý iba a jedine láska. Toto je 
zmysel roztrhnutia chrámovej opony, pričom si Matúš poslúžil opisom chrámovej opony.  

Druhý obraz: „Zem sa zatriasla“. Rovnako na hore Sinaj zem sa triasla. Keď sa Boh dotýka 
života človeka, nastáva v jeho srdci zemetrasenie. Všetko to, čo v ňom existovalo doteraz tak 
padá. Bol to pád antického sveta a začiatok úplne nového sveta. Aj vo veľkonočné ráno sme 
svedkami ďalšieho zemetrasenia. Je to účinný spôsob ako povedať, že keď Boh vstúpi do života 
človeka, nič nezostane tak, ako to bolo predtým. Skúsme si predstaviť, čo by sa stalo keď by 
sme skutočne nechali vstúpiť Boha do nášho života: Jeho Slovo, jeho evanjelium? Je to 
skúsenosť, ktorú majú mnohí vo svojom živote. Do vzduchu sú vyhodené naše sny, náš spôsob 
ako sa správame k druhým, naše zatrpknutia. To všetko zostane otrasené slovom nášho Majstra. 
Potom sa začne úplne nový život, na úplne nových základoch, na hodnotách, ktoré nie sú viac 
totožné so starým antickým svetom – hľa toto je zemetrasenie, ktoré nastalo a ktoré nastáva 
dodnes vo svete. Svet už po smrti Krista nie je ten istý.  

Tretí obraz: „skaly pukali“. Obraz skaly bol použitý prorokom Ezechielom. „Vtedy im dám 
jednotné srdce a jednotného ducha vložím do ich vnútra. Odstránim z ich tela srdce kamenné a 
dám im srdce z mäsa, aby kráčali podľa mojich príkazov, zachovávali moje práva a konali 
podľa nich. Aby boli mojím národom a ja aby som bol Bohom. (Ez 11, 19-20)  

Srdcia z kameňa pukajú z toho, čo sa stalo na kalvárii, pretože človek sa musí porovnávať nie 
s tým kto má vo svete úspech, ale s tým človekom, ktorý je rozoznaný Bohom ako jeho Syn, 
ktorý daroval život z lásky. Ak niekto toto kontempluje dostane nové srdce – Srdce Majstra. 

Štvrtý obraz: „otvorili sa hroby“. Opäť odkaz na Ezechiela „Nato mi povedal: „Syn človeka, 
tieto kosti, to je celý Izraelov dom. Oni hovoria: „Zoschli nám kosti, nádej nám odumrela, sme 
vykynožení.“ Preto prorokuj a povedz im: Toto hovorí Pán, Boh: Hľa, ja pootváram hroby, 
vyvediem vás z hrobov, ľud môj a vovediem vás do izraelskej krajiny. I budete vedieť, že ja som 
Pán, keď vám pootváram hroby a povyvádzam vás z hrobov, ľud môj. Vložím do vás svojho 
ducha, že ožijete, a dám vám odpočinúť na vlastnej pôde. A budete vedieť, že ja, Pán som to 
riekol a splnil,“ hovorí Pán.“  (Ez 37, 11-14) Hmotne čo sa stalo? Text hovorí, že:  „ po jeho 
vzkriesení prišli do svätého mesta a ukázali sa mnohým“ Teda boli vzkriesení až po vzkriesení 
Krista – neboli teda iba znovuoživení tak, že by boli bývali opäť nútení zomrieť. Takto sa 
biblickým jazykom realizovalo to, čo poznáme z biblických proroctiev. Keď Kristus zostúpil 
k zosnulým, tak vošiel so svojou víťaznou silou k mŕtvym aby ich voviedol do kráľovstva, 
ktoré nemá konca.  

Evanjelista Matúš popisuje pomocou týchto obrazov to, čo sa reálne udialo na Kalvárii. Možno 
že fyzicky, očami účastníkov tejto drámy bolo toho vidieť oveľa menej. Matúš nám ale 
pomohol pochopiť pravdu, skutočnú realitu – tú ktorá sa potom dotýka rozhodnutí nášho života. 
... Je ešte jedna udalosť, ktorá sa spomína iba evanjeliu sv. Matúša: 

„Keď zradca Judáš videl, že Ježiša odsúdili, ľútosťou pohnutý vrátil tridsať strieborných 
veľkňazom a starším so slovami: „Zhrešil som, lebo som zradil nevinnú krv.“ Ale oni odvetili: 
„Čo nás do toho? To je tvoja vec!“  On odhodil strieborné peniaze v chráme a odišiel; a potom 
sa šiel obesiť. Veľkňazi vzali peniaze a povedali: „Neslobodno ich dať do chrámovej 
pokladnice, lebo je to cena krvi!“  Dohodli sa teda a kúpili za ne Hrnčiarovo pole na 
pochovávanie cudzincov.  Preto sa to pole až do dnešného dňa volá Pole krvi. Vtedy sa splnilo, 
čo povedal prorok Jeremiáš: „Vzali tridsať strieborných, cenu toho, ktorého takto ocenili 
synovia Izraela, a dali ich za Hrnčiarovo pole; ako mi prikázal Pán.“ (Mt 27, 3 – 10) 



Tento úryvok reprezentuje zónu temnoty, tajomna. Judáš potom ako odhodil 30 strieborných 
v chráme, tak si zvolil dramatickú smrť. Jeho smrť bola v kresťanstve interpretovaná tak, že je 
potrebné byť pozorný na rozhodnutia ktoré robíme, pretože aj keď len nevedome, predsa si 
môžeme zničiť svoj vlastný život tak, ako to urobil tento muž – Judáš. On  tri roky počúval 
Ježiša a v istom okamihu sa od neho vzdialil. Nebolo to až v okamihu zrady. Vlastne jeho 
očami on nechcel Ježiša zradiť, ale ho vydal do rúk cirkevných autorít. Zdá sa, že podľa toho 
ako o ňom hovoria Peter, Pavol a ostatní apoštoli, akoby medzi apoštolmi nikdy nemal priateľa. 
Čo sa mu mohlo stať? Počúval Majstra, ale nezmenil svoje koncepcie o Mesiášovi. To ho 
priviedlo k myšlienke, že Ježiš je osobou nebezpečnou pre inštitúciu vtedajšieho duchovného 
sveta, pretože vzďaľoval ľudí od tradícií otcov. Videl, že Ježiš bol odmietaný duchovnými 
autoritami, ale keďže im veril v istom okamihu im ho vydal, pretože Ježiš skutočne „zatriasol“ 
svetom. V istom okamihu, keď Judáš začal mať výčitky, začal sa cítiť sám a v tomto pocite sa 
rozhodol zdôveriť opäť nesprávnym osobám. Kňazom chrámu. Oni si Judášom poslúžili, ale 
teraz o neho nemali záujem. Povedal by som, že Judáš si zmýlil spovedníka. Ak by bol býval 
prišiel ku Kristovi, jeho život by bol skončil inak. Judáš sa rozhodol nedôverovať Kristovi a tak 
urobil jedno chybné rozhodnutie za druhým. Aspoň vtedy, keď si uvedomil svoju chybu mal sa 
utiekať ku Kristovi nie ku svojim nepriateľom. Zachránil by si tým život.  

Posledný úsek evanjelia, ktorý spomína iba Matúš je nasledovný: 

Na druhý deň, ktorý bol po Prípravnom dni, zhromaždili sa veľkňazi a farizeji 
k Pilátovi a hovorili: „Pane, spomenuli sme si, že ten zvodca, ešte kým žil, povedal: »Po troch 
dňoch vstanem z mŕtvych.« Rozkáž teda strážiť hrob až do tretieho dňa, aby azda neprišli jeho 
učeníci a neukradli ho a nepovedali ľudu: »Vstal z mŕtvych,« a ostatné klamstvo by bolo horšie 
ako prvé.“ Pilát im povedal: „Máte stráž; choďte a strážte, ako viete!“ Oni šli a hrob 
zabezpečili: zapečatili kameň a postavili stráž. (Mt 27, 62 – 66) 

Keď Boží syn prišiel na tento svet, vladári hneď začali chápať hrozbu ktorú pre ich kraľovanie 
predstavoval. Vidíme Herodesa Veľkého ktorý sa ho snažil okamžite zabiť, pretože sa dovtípil, 
že sa začína kraľovanie niekoho iného. Antické kráľovstvá boli založené na sile, násilí, 
ľstivosti, zneužití právomocí, nespravodlivosti.  Na týchto silách sú postavené kráľovstvá sveta 
aj dnes. A v čase dejín vstúpil niekto, kto dal začiatok niečoho nového. A toto nové kráľovstvo, 
práve svojou slabosťou trasie antickými kráľovstvami. Tie nechcú zaniknúť a teda reagujú tak 
ako sa to stalo s Ježišom. Vládcovia toho času – politickí a aj duchovní - sa dokázali spojiť aby 
dali dokonca k Ježišovmu hrobu vojenskú stráž. Iba evanjelista Matúš nám hovorí, veľkňazi 
neboli spokojní. Mysleli by sme si, že sa upokoja, pretože pre nich už definitívne skončila táto 
epizóda a môžu oslavovať víťazstvo nad tým, kto ohlásil nové kráľovstvo. Ale nie. Prichádzajú 
k Pilátovi a navrhujú mu: „Musíme strážiť hrob“. Chcú definitívne zatvoriť ten hrob. Stráž pri 
hrobe je symbolom moci tohto sveta, ktorá potom čo oslávila vlastné víťazstvo sa pokúša 
udržať v kráľovstve mŕtvych aj darcu a Pána života. Čo sa stalo? Táto ľudská sila sa 
nedovtípila, že sa konfrontuje s Božou mocou. Uvidíme to na Veľkú noc, keď anjel otvorí hrob 
a nikto už nebude môcť znovu odsunúť skalu ktorá ho zatvárala naspäť. Vojaci zostanú strnulí 
zo svetla, ktoré pochádza z hora a neskôr zmiznú. Vojaci sú obrazom tých, ktorí chcú obhájiť 
starý svet. Môžeme to byť aj my – hoci by sme si to nemuseli ani uvedomovať. Aj my často 
chceme chrániť svet ktorý bol doteraz, avšak Kristus na Kalvárii starý svet definitívne zrútil.  

Všetkým želám požehnaný Veľký týždeň! 

 

Autor: Fernando Armellini https://www.youtube.com/watch?v=ZJWWRUMaBzU  
Preklad: Marek Iskra. Katechézy sú dostupné aj na stránkach http://rodinabb.sk/liturgia-rodiny/ 



Osol a lev: zamyslenie pre malých aj veľkých  
na Kvetnú nedeľu 
 

Leva by chcel každý. Keď nie doma, napríklad ako nejaké to malé roztomilé levíča na hranie, 
tak aspoň do erbu. Lev je kráľ zvierat a keď zareve, džungle stíchne. Nuž, lev je lev. 

Avšak takého osla, toho chce málokto. Aj keď - trebárs vám niekedy nejaký sympatický 
somárik padne do oka a vy sa s ním hneď chcete skamarátiť. Ale povedzme si to rovno: somár 
nie je lev. To sa nedá vôbec porovnávať. 

A teraz koniec zábavy. Začína náboženstvo. Prečo hovorím o tom oslovi? Pretože o ňom 
budeme čítať počas úvodu omše na Kvetnú nedeľu. Ako si Pán Ježiš od kohosi požičal 
malého oslíka, na toho chudáka si sadol (dúfam, že nebol - Pán Ježiš - po obede) a k veľkej 
radosti mnohých ľudí na ňom vošiel do Jeruzalema. Potom oslíka potľapkal pekne po chrbte, 
dal mu čosi dobré pod zub a poslal ho zase späť. O tom čítať nebudeme, ale tak to presne 
bolo. 

A potom sa budú čítať na omšu ešte ďalšie dve čítania a po nich rozprávanie o tom, ako Pána 
Ježiša ukrižovali, tomu čítaniu hovoríme pašie. O tom vám teraz nemôžem nič viac povedať, 
pretože to musíte sami počuť. Je to pravdivé, smutné, ale zároveň veľmi krásne. Ťažko sa to 
teraz vysvetľuje. Ale až budete väčší, sami na to prídete. 

Čítali ste niekedy knižku „Lev, čarodějnice a skříň“ od C. S. Lewisa? Ak nie, tak to hneď 
pekne napravte. Je to veľmi krásna príprava na Veľkú noc. Neveríte? Tak si pustite aspoň jej 
filmové spracovanie. Aj keď - knižka je knižka ... 

Ale vráťme sa späť k tomu somárovi, čo niesol Pána Ježiša. Hovoril som si, že by bolo pekné 
o ňom napísať celý príbeh. Ale už ma pár ľudí predbehlo. 

Len si to predstavte: on ten mladý truľo vôbec netušil, koho vezie. Asi sa najskôr bránil, mal 
kopu výhovoriek, ale nakoniec vyrazil tým svojím oslím krokom tam, kam ho ten podivný 
chlapík viedol. A keď to celé divadlo skončilo, bol rád, že to má za sebou. Trvalo mu možno 
pár rokov, než si z rôznych útržkov rozprávania ľudí, čo išli okolo, poskladal, že on, obyčajný 
osol kdesi z dediny, viezol Kráľa. A dodnes - to sa s vami stavím - sa vám kdejaký somár 
pochváli, že jeho pra, pra pra, pra, pra, pra, pra, pra, prastarký viezol Pána Ježiša. 

Poučenie z toho všetkého podľa mňa plynú dve. Po prvé: aj my môžeme celý náš život žasnúť 
nad tým, že Kráľ a Lev z Júdu (teda Pán Ježiš), ktorý je Boží Syn a bol pri stvorení sveta, si na 
vstup do Jeruzalema nevybral kočiar ťahaný šestnástich koňmi, ale malého oslíka, ktorý ho 
sotva uviezol. Náš Boh musí byť strašne pokorný a má skutočný zmysel pre humor. 

A druhé poučenie, ako rád hovorieval jeden môj spolubrat kňaz o svojich schopnostiach 
hlásať ľuďom Božie slovo: Bohu stačí aj mladý (alebo aj starý) somár, aby sa Ježiš dostal do 
Jeruzalema (teda medzi ľudí). Teda, brat, sestra, k tomu Pán volá aj teba. 

P. Karel Skočovský, kaplán v Zábřehu 
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